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Status 2023

• Keglebillard dækker (et slag på tasken, da der ikke findes en præcis 
opgørelse over discipliner) ca. 75 % af unionens medlemmer.

• Bredden i sporten og klubspredningen er meget stor. Alle klubber har 
keglebillardspillere.

• Der er en forholdsmæssig stor andel af elitespillere, men tendensen de 
senere år har været en samling af elitespillerne i færre klubber.

• Klubberne består i høj grad af spillere på 50+, hvilket ikke nødvendigvis er 
negativt, idet denne gruppe af spillere er gode til at supplere med nye 
medlemmer. Men flere klubber mangler medlemmer i den arbejdsdygtige 
alder 18-50 år.

• Mange klubber, har udelukkende keglebillard borde, og tilbyder ikke andre 
discipliner til deres medlemmer, hvilket ikke nødvendigvis er negativt idet 
disse klubber måske kan tilbyde skomarspillet til deres medlemmer.



Keglebillard - Styrker

• Keglebillard er for alle, da man lynhurtigt kan opnå succes og forbedre sit spil 
mærkbart

• Keglebillard kan spilles på endog meget høj niveau på trods af fysiske eller psykiske 
udfordringer. Måske noget vi skal arbejde mere med. Billard kan spilles af alle og er 
et godt tilbud til dem som ikke interesserer sig for ”svede idrætterne”.

• Keglebillard er med stor afstand den største disciplin i landet, og alle kender spillet 
som enten fortsat billard eller skomar billard

• Eliten er så bred, at vi har en rimelig uforudsigelighed i alle topkampe, både når det 
gælder elitedivisionen og individuelt DM 

• Unionen er 100% økonomisk afhængig af keglebillard, da disciplinen danner grundlag 
for medlemstallet og indtægtsgrundlaget i form af tilmeldinger og licenskort.
DDBU er afhængig af kegleklubberne og keglespillerne og vi er derfor også nødt til at 
afsætte midler til både instruktion, uddannelse af instruktører og udvikling som er 
attraktiv for keglespillerne og kegleklubberne.



Keglebillard - Svagheder

• Keglebillard findes i dens nuværende form kun i Danmark. Det samme gælder 
skomar. Ikke nødvendigvis en svaghed, blot et faktum, som der ikke kan ændres på.

• Keglebillard og skomar kræver et særligt bord med huller, som derfor ikke kan 
benyttes til andre discipliner. Heller ikke nødvendigvis et minus, idet keglebordet kan 
benyttes til to forskellige discipliner

• Underholdningsværdien for tilskuere er ikke i top, da elitespillere har forfinet spillet 
så voldsomt de seneste 20 år, at ballerne ikke bevæger sig meget udenfor en cirkel 
på 40 cm rundt om keglefeltet. Keglespillerne kan godt lide at lave store serier og 
store snit og vi kan ikke ændre keglespillet så meget at spillere synes godt om det og 
at det bliver interessant for tilskuere. Tilskuerandelen er nødt til at komme fra 
skomar, 3-bande og pool stævner, som er mere visuelt underholdende.

• Frem mod 2030 forventes det at der kommer ca. 150.000 flere ældre.                     
Billardsporten skal have fat i mindst 2000 eller flere, af disse ældre de næste 5 år.



Keglebillard - Muligheder 

• Rekrutteringsmulighederne er meget store, derunder:
• Billardsporten skal have fat i nogle af de mange ældre som kommer de næste 5 år og 

mere.
• En af måderne er, at vi skal have forbedret vores ”Sociale profil”, både overfor DIF, 

kommuner m.fl., idet vi har et spil som ikke kræver så meget fysisk. Socialt udsatte kan 
være med, pensionister kan være med, svage ældre kan være med, handicappede kan 
være med, psykisk syge (selvhjulpne) kan være med. 

• Vi skal samarbejde med ældreklubber, som skal benyttes til rekruttering af ældre, som 
har lyst til at komme ud af hjemmet og dyrke lidt socialt samvær, skabe netværk med 
andre ældre og måske konkurrence på lige vilkår med andre ældre. En stor mulighed er 
også fagforeningernes ældreklubber. De kan ligeså godt besøge en billardklub, som de 
kan besøge en virksomhed og få en god dag ud af det.

• Firmasporten er på vej ned flere steder og det kunne være en mulighed for et 
samarbejde.

• Bevæg dig for livet, med samarbejde med andre specialforbund.
• Frivilligheden er stor blandt keglebillardspillere. Mange vil gerne være med i frivilligt arbejde, 

som vi kan udnytte.



Keglebillard - Trusler 

• Spillerne i keglebillard er i store træk alle over 50 år, og gennemsnitsalderen 
er kraftigt stigende. Men igen, det er ikke nødvendigvis et stort problem, idet 
denne gruppe er god til at supplere sig selv med nye medlemmer. 

• En stor gruppe af danskerne kender godt keglebillard/skomar og vi skal holde 
fast i dette kendskab, idet unionen overlever kun med et stort antal 
keglespillere. Vi får ikke nye medlemmer ind i klubberne for at spille 
carambole, pool eller snooker. Måske efterfølgende hvis klubberne har disse 
borde. Til gengæld kan vi få flere skomar spillere ind, som måske vil spille 
både skomar og keglebillard.



Værdier i Keglebillard

• Keglespillerne er gode til at ”hygge” sammen

• Det er en samlingsdisciplin for alle

• Der er højt humør, "kage" til kaffen og debat om stort og småt som foregår i 
billardsporten

• Det er en god social idræt og med gode muligheder for at skabe netværk. Især for 
de ældre som er gået på efterløn, på pension, har mistet en ægtefælle/kæreste 
eller ikke tidligere har deltaget i idræt og sport, eller bare mangler noget at gå op 
i. 
Billardsporten skal blive meget bedre til at skabe en god ”Social profil”, som både 
kan generere flere medlemmer og ”goodwill” i DIF, kommuner, stat, 
organisationer og hos relevante firmaer.



Vision

• Udgangen af 2024
• Igangsætning og videreførelse af ”Billardens Uge”. Opstart i foråret 2024, med en 

plan om, at mindst 60 – 80 af vores klubber tilmelder sig. Det skal være nemt at 
tilmelde sig som arrangør. Unionen leverer det nødvendige materiale og klubberne 
laver det lokale arbejde.

• Visionen er en medlemstilgang i 2024 på minimum 500 nye medlemmer.
• En tilgang af nye klubber er afhængig af unionens arbejde med de forskellige 

interessenter. Men en tilgang af 10 nye klubber burde være muligt, fra skomar, 
boligforeninger, Bevæg dig livet samarbejde m.m.

• DDBU Klubinstruktør uddannelsen skal videreføres og eksisterende instruktører skal 
samles til videreuddannelse. I 2022/23 er der uddannet 60 nye klubinstruktører. I 
2024 skal der uddannes minimum 40 klubinstruktører. Planen er at vi i 2030 har en 
klubinstruktør i hver billardklub.
Unionen må nødvendigvis give sin opbakning økonomisk til at planen kan 
gennemføres.

• Der skal etableres et Landsdækkende instruktør-team, som kan varetage 
uddannelsen af klubinstruktører. Evt. også etablering af et landsdækkende 
instruktionsudvalg, på tværs af discipliner, hvis interessen er tilstede.



Sådan når vi det mål vi har sat for 2024 og 
fremadrettet
• Konkrete tiltag

• FU skal tage kontakt til DIF, men henblik på samarbejde/hjælp til PR omkring afholdelse af Billardens Uge 2024. Kontakt til kommuner og organisationer 
med præsentation af Billardsportens sociale profil og viderbringelse af invitationen fra de klubber som melder sig til som arrangører af Billardens Uge.

• Skabe kontakt til alle fagforeninger med tilbud om at lave et besøg i de klubber som arrangerer Billardens Uge. Primært deres senior/ældre klubber i 
fagforeningen. Et samarbejde den lokale klub efterfølgende arbejder videre med.

• DDBU Klubinstruktør uddannelse. Afvikling af Modul 1 i foråret 2024, Modul 2 i foråret 2024, for de instruktører som endnu ikke har gennemført Modul 2.
Opgradering af instruktører i efteråret 2024. 
Møde med landsdækkende instruktørgruppe. Gennemgang af instruktionsprogram m.m.
Herefter opstart igen af et nyt Modul 1 i foråret 2025 og 26 og Modul 2 i efteråret 2025 og 26. Ca. samme budget tal som nedenstående for 2025 og 26.

• Økonomisk behov

• Afvikling af Billardens uge i 2024: (Samme budget tal for 2025 og 26)

Økonomisk tilskud til arrangørklubber: 300,00 x 60 klubber = 18.000
Evt. tryk og udsendelse af A3 plakater  til arrangørklubberne= Ca. 5.000

• Afvikling af Klubinstruktør uddannelse:
3 grupper i foråret 2024, Modul 1: = Ca. 20.000

• Afvikling af Klubinstruktør uddannelse:
2 grupper i foråret 2024, Modul 2: = Ca. 15.000

• Afvikling af Klubinstruktør uddannelse:
3 grupper i efteråret 2024, Modul 1: = Ca. 20.000

• Møde i Landsdækkende instruktør team i 2024 = Ca. 8.000



Keglebillardudvalg - Sammensætning

Formand:

Dorthe Lauridsen, dorthe@ddbu.dk, mobil: 28510904

Medlemmer:

Jimmy Lauridsen, j.lauridsen304@gmail.com, mobil: 30 42 6062

Jimmy Lavrsen, jglavrsen@hotmail.com, mobil: 40 68 44 79

Kai Hans Jensen, mobil: 40 89 53 94

Lars Laybourn, laybournlars@gmail.com, mobil: 28 83 98 92

Johnny Sort, Vikadanmark@gmail.com, mobil: 40 89 53 94
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